
 

 



 

 

Fotografia de portada cedida per Joan Escolà, fotògraf, soci i col·laborador del Prado. 



 

 

SALUTACIÓ 

Benvolgudes sòcies, benvolguts socis, 

 

Enguany dues efemèrides coincideixen. 

Per una banda, el centenari de les pintures que decoren el nostre teatre i que tant 

ens enorgulleixen -obra d'Agustí Ferrer Pino-. De les quals vau poder llegir un acurat 

article de la Beli Artigas, en el darrer butlletí d'hivern. 

Per altre, el cinquantè aniversari de la mort d'Artur Carbonell, coetani de Ferrer Pino 

i un dels responsables de posar el nostre teatre al centre de l'avantguarda cultural 

del nostre país. Com podreu llegir en aquestes pàgines de la mà de la mateixa Beli. 

El record de la nostra història ens encoratja a continuar proposant-vos una progra-

mació àmplia i variada. Però també ho fa la fortalesa de les nostres seccions, cada 

cop més actives i dinàmiques.  

Us animo a participar activament al Prado en qualsevulla de les activitats que es rea-

litzen, perquè tal com expressa la fotografia de la portada -obra d'en Joan Escolà- 

amb la unió de totes i tots hem estat capaços de fer gran la nostra entitat i anant 

plegats, ho serem, de preservar-la per les següents generacions. 

Que passeu un bon estiu i molt bona Festa Major! 

 

 

 

 Carme Artigas 

 Presidenta 



 

 



 

 

CONEIXES A...  

Quins són els teus orígens? 

Vinc de Valls, vaig començar de ben petita cantant a la co-

ral Cors Alegres del meu poble. He estudiat música dels 7 

als 17 amb el violí, i dels 12 fins ara he fet classes i cursos 

de tècnica vocal i interpretació.  

 

A què aspires? 

A seguir fent música d'una manera que gaudeixi i em faci 

feliç, ja sigui amb les meves pròpies cançons, amb el teatre 

musical, etc., intentant-me fer un lloc consolidat i sempre 

transmetent idees i valors significatius.  

 

Com descriuries la teva música? 

Crec que ens hem de fixar en les lletres. Intento que siguin 

aquestes les que li donin identitat ja que vull explicar ex-

periències pròpies, aprenentatges, sentiments o transmetre 

les idees a les que jo dono valor.  

 

Com és el teu procés creatiu? 

Acostumo a estar molt inspirada quan tinc alguna experièn-

cia o pensament a explicar. Si no és així, busco inspiració 

en idees que cregui que són necessàries exterioritzar i bus-

co una música que s'adeqüi a elles. Normalment escric mú-

sica i lletra a la vegada. 

 

Què opines de les dones al món artístic? 

Les dones al món artístic són molt necessàries per generar 

referents femenines potents. Crec que ho tenim més dur 

per fer-nos un lloc consolidat a la indústria i hem de picar 

més pedra. 

 

    Aquest setembre actuaràs al Festival Dona, què et 

fa sentir formar-ne part? 

Em fa sentir molt orgullosa ja que és una manera de repre-

sentar les dones artistes i donar-les veu; i crec que festi-

vals així són i seguiran sent necessaris per fer-nos lloc i per 

descobrir talent femení emergent o per poder gaudir d'ar-

tistes més consolidades. 

MARIONA ESCODA 



 

 

PROGRAMACIÓ FESTIVAL DONA 

WOMAN by Aaron Vivancos 

Dissabte 2 de setembre - 20:30h - Teatre 

 

DANSA. El leit motiv es centra amb el poder de la dona, 

hi veurem reflexades situacions reals que ens permetran 

reflexionar i posar de manifest els seus valors immuta-

bles: força, tendresa, coratge, poder, amor, esperança, 

alegria. Des de la iconografia del herstory com a símbol i 

model actual, WOMAN és la unió de diferents forces: la 

força de la dansa, la dramatúrgia, de la música, de 

l’audiovisual i el vestuari.  

DÀMARIS GELABERT 

Dissabte 2 de setembre - 18h - Jardins 

 

MÚSICA. La Dàmaris celebra els vint-i-cinc anys de 

carrera amb una darrera gira, acompanyada per la in-

creïble Grow Up Singing Band. A l’escenari, llums, co-

lors, un gran espectacle pensat per que tota la família 

gaudeixi escoltant, ballant i cantant les cançons que tan 

bé coneixeu i que han fet coneguda a l’artista, a més 

que coneixerem les seves últimes novetats.  

INAUGURACIÓ + BÈSTIES 

Divendres 1 de setembre - 21h - Teatre 

 

TEATRE. A les 21h ens trobarem per celebrar la inaugu-

ració de la V edició del Festival amb l’obra 

“Bèsties”. 

Fins on estaria disposada a arribar una mare perquè la 

seva filla aconsegueixi allò que vol? La Tessa (Marta Mar-

co), una psicoterapeuta, repassa les repercussions 

d’un cas extrem: la filla de vuit anys de la seva pa-

cient  vol posar-se pits. Quan, i com, comences a adonar

-te que la teva moral està sent dirigida per la cultu-

ra popular? 



 

 

MAMASITA amb CHARLIE PEE 

Diumenge 3 de setembre – 20h – Teatre 

 

MONÒLEG. La còmica catalana guionista i 

col·laboradora de La Resistencia i de El Carolate, mo-

nologuista a TV3 o Comedy Central i una de les pre-

sentadores del programa L’última hora del Matí de 

Catalunya Ràdio, arriba amb el seu espectacle 

en solitari. Una hora de riures amb les seves misèries! 

PROGRAMACIÓ FESTIVAL DONA 

SCORPIO—Vermut musical 

Diumenge 3 de setembre - 12.30h - Jardí 

 

MÚSICA. Darrere del seu nom artístic, Scorpio, hi ha 

la Clara: es defineix com a «trappy» i que té molt 

clar que per triomfar has de ser únic. El seu obje-

ctiu? Ser una estrella amb un so propi i identifica-

ble.  Entrada amb una consumició inclosa! 

UNA LLUM TÍMIDA 

Divendres 8 de setembre – 20.30h – Teatre 

 

TEATRE. Història inspirada en fets reals on l’Isabel, 

professora d’història i Carmen, professora de literatu-

ra, estan enamorades en temps de franquisme. Una 

història musical de la mà de la directora Marilia Sam-

per que ens colpirà i que no ens deixarà indiferents. 

MARIONA ESCODA 

Diumenge 10 de setembre—20h—Teatre 

 

MÚSICA. Guanyadora de la 1a edició del programa de 

TV3 “Eufòria”, la Mariona s’ha convertit en un feno-

men televisiu i social pel seu talent natural i la manera 

com conquista tots els públics per la seva música, la 

veu i la seva personalitat. Amb la capacitat de com-

moure’ns i fer-nos transitar per estils ben diversos, el 

concert que tancarà el Festival estarà ple d’emocions i 

moltes sorpreses! 



 

 

ACTIVITATS PARAL·LELES 

PRESENTACIÓ LLIBRE 

“L’instant abans de l’impacte” de Glòria de Castro. 

Dimarts 29 d’agost – 19h – Sala d’Actes 

L’instant abans de l’impacte fa una radiografia àcida so-

bre les polítiques de conciliació i la societat de consum. 

Escrita amb un humor negre i corrosiu, qüestiona les 

idees preconcebudes sobre la felicitat i l’amor. Acte gra-

tuït, inscriu-te  a la web per assistir-hi! 

TALENT GASTRONÒMIC EN FEMENÍ 

Dijous 7 de setembre - 19h - Sala d’Actes 

Concurs de Tast Gastronòmic en clau femenina, el dijous 

7 el jurat, format per Oriol Castro, Trinitat Gilbert i Vin-

yet Capdet, farà públic les guanyadores a la gala d’entre-

ga de premis. Les propostes es podran degustar als res-

taurants des de l’1 al 17 de setembre. La gala d’entrega 

de premis la iniciarà una xerrada amb Ada Parellada i 

Garrell, Acte gratuït, inscripcions a la web! 

FEMIFILMS 

 

Divendres 8 i dissabte 9 de setembre — Teatre 

 

II edició del concurs femifilms, curtmetratges en clau 

femenina en l’àmbit internacional. 

Dissabte 9, a partir de les 11h – Passi dels curtmetratges 

finalistes de les categories que entren a concurs: Nacio-

nal, Internacional, Animació, Documental i Púrpura. 

A partir de les 17h, taules rodones, masterclass, passi de 

curtmetratges finalistes i gala d’entrega de premis del 

concurs. 



 

 

CONEIXES A... 

A què aspires? 

Bàsicament mantenir-me. Tant de bo pugui seguir-me 

dedicant a la meva carrera com artista individual, que 

és el que més em fa feliç. Tant de bo el dia de demà 

pugui fer una gira internacional! 

 

Com descriuries la teva música? 

Com urbana, comercial, ballable, melancòlica. 

 

Com és el teu procés creatiu? 

Em venen frases i componc les meves cançons. Vaig 

escrivint notes, arribo a casa, em poso a crear la me-

lodia, llavors vaig a l’estudi i creem tot des de zero a 

partir de la melodia o potser la canviem perquè sigui 

més “catchy”. 

 

Què opines de les dones al món artístic? 

Les dones de qualsevol món laboral, ho tenen molt 

més difícil que no pas els homes, però és la realitat en 

la que vivim. Hem de demostrar més, però per mi, al 

final, és un repte, i m’impulsa i hi ha un cert “morbo” 

de dir jo puc, amb això i més, per al final, demostrar 

del què ets capaç.  

 

Aquest setembre actuaràs al Festival Dona, 

què et fa sentir formar-ne part?  

En molts cartells, sobretot catalans, falten moltes do-

nes, i està molt bé que impulsin un festival només de 

dones per valorar la seva feina, poder lluir el talent i 

perquè hi hagi igualtat en aquest aspecte.  

SCORPIO 

D’on ve l’Scorpio i quins són els seus orígens? 

Vinc del Poblenou, i jo sempre he cantat. Vaig fer el batxillerat escènic, em vaig graduar en 

teatre musical a l'escola Aula. El programa d’Eufòria m’ha ajudat a impulsar la meva carrera en 

solitari. I ara per ara, fent molts bolos i estic molt feliç.  



 

 

ACTIVITATS CASINO PRADO 



 

 

BUSCANT SOLISTA 

By Carles Roig | @xarly_roig 

COMENÇA LA FESTA MAJOR! 



 

 

CAMINS D’ATENEUS 

Diumenge 18 de juny, vam realitzar un nou Camins d’Ateneus, aquesta vegada desco-

brint indrets del Garraf i els ateneus de Sant Pere de Ribes i Sitges:  Els Xulius – Centre 

Social Ribetà, la Societat Recreativa el Retiro de Sitges i el Casino Prado Suburense. 

L’itinerari contemplava dues opcions, o bé fer la ruta completa, un itinerari circular 

de 14km entre Sitges i Sant Pere de Ribes, o bé mitja ruta, 7km des de Sant Pere de Ribes 

a Sitges. 

L’excursió va comptar amb experts guies locals del Grup d’Estudis Sitgetans, del Centre 

Excursionista de Sitges, dels Xulius i del Retiro, i va permetre als participants conèixer llocs 

d’interès com el Castell de Ribes, l’Autòdrom de Terramar, el Santuari del Vinyet o el 

carrer de l’Illa de Cuba. També, van visitar les tres entitats organitzadores. 

Aquestes visites van reconèixer la gran tasca sociocultural que fan aquestes els ateneus del 

Garraf; els participants van ampliar coneixements sobre la història de les entitats, visitar les 

seves instal·lacions, conèixer les seves activitats i funcionament, i gaudir d’un refrigeri a ca-

dascuna d’elles, per agafar i reprendre forces per la caminada. 

 

@ateneuscat 

Castell de Ribes 

https://www.ateneus.cat/camins-dateneus/
http://xulius.org/
http://xulius.org/
https://www.elretirositges.com/
http://www.casinoprado.cat/
https://www.ges-sitges.org/
https://excsitges.com/
https://excsitges.com/


 

 

Els participants dels Xulius, el Retiro i el Prado, destaquen especialment que aquest Camins 

d’Ateneus ha contribuït a millorar les sinergies i unir més el teixit associatiu socio-

cultural del Garraf. 

El projecte de la Federació d’Ateneus té un component benèfic. Aquesta vegada, amb les 

inscripcions, i algun generós donatiu més, es van recaptar 270€, que van es van entre-

gar a la Fundació Ave Maria, entitat social que ens va rebre i obrir les portes per 

conèixer la seva tasca amb persones amb discapacitat intel·lectual. 

Les 45 persones participants van gaudir d’un matí molt agradable, tot coneixent una mica 

més sobre la vida associativa, cultural, històrica i natural de Sitges i de Sant Pere de Ribes. 

CAMINS D’ATENEUS 

Foto de grup a la nostra entitat 

Camí entre vinyes 

https://www.avemariafundacio.org/


 

 

CONVERSA AMB EN TONY TUDELA 

Si no haguessis treballat aquí al Prado, de què t’hauria agradat treballar? 

Idea cap, vaig entrar de jovenet de jugar al carrer,  a les bales, a entrar a treballar a un lloc que 

em va omplir, ja no vaig pensar a la llarga... Però m’hauria agradat ser futbolista.  

Quines feines has fet aquí al Prado? 

Vaig començar d’ajudant de cambrer, després cambrer professional, metre, després al Bingo, cap 

de taula i caixer, després cap de sala, al bingo fins que es va retirar el Magí, que em van oferir 

una posició per anar a Barcelona, a portar cartrons, al recapte, i altres, i em van oferir la posició. 

I després del bingo, a l’oficina amb el Dani d’ajudant. I fer el què sigui, cine, teatre, preparació 

d’actes, muntar sopars, el còctel, he fet tots els sopars de cap d’any, xatonades... 

En 48 anys hi ha hagut molts canvis al Prado... com ho has viscut? 

Si t’he de ser sincer, el canvi més gran ha sigut els últims 10 anys, els 38 abans crec que no s’ha-

via mogut el Prado, estava igual, no hi va haver canvis, com si fos la sèrie de “Cuentame”. Han 

sigut aquests últims 10 anys que ha canviat molt. 

Com veus el futur del Prado? 

Ara bé. El Prado ha tingut moments molt delicats, a punt de tancar portes, i ser un teatre tancat i 

barrat perquè no hi havia diners. El bingo va començar molt bé, però al cap d’un temps se’n va 

anar avall, el Prado ha patit moltes pujades i baixades, però ara es veu el futur d’una altra mane-

ra. 

Com veus les noves generacions, s’impliquen? Com ha canviat el soci del Prado? 

El soci ha canviat bastant, no té res a veure amb el soci d’abans. Imagina’t, abans quan van co-

mençar tota la canalla que venia a jugar escacs, que ara tenen 50 i tants, seixanta anys, venien 

aquí a jugar, a reunir-se, jugaven a ping-pong, també hi havia equip de futbol sala del Prado,... i 

ara la joventut ja no està per les entitats, ha de ser algú que hagi mamat dels seus pares o avis i 

que visqui l’entitat des de petits. Molta gent de ballet ho ha viscut i se sent del Prado, però ara és 

més difícil, venen a l’activitat que volen fer i es fan grans, pleguen i adeu Prado.  

 

En Toni del Prado , com tothom el coneix, va aca-
bar l’escola el 1975 i el seu pare li  va preguntar si 
aquell estiu treballaria, i li va donar dues opcions: a 
la Belcor o amb el seu tiet al Prado, i va preferir el 
Prado.  

Vaig entrar al Prado per un 

estiu i han acabat sent 48. 

M’hauria agradat ser futbolista 



 

 

CONVERSA AMB EN TONY TUDELA 

Hi ha alguna activitat o esdeveniment que recuperaries? 

M’agradaria que es tornés a fer el “panaché”, però crec que no estem en el temps de fer-ho, els 

temps han canviat. Era la festa del Prado, festa pradista, el sopar de gala de Carnaval amb or-

questres importants, i m’hauria agradat que s’hagués continuat, però es va deixar de fer perquè 

era deficitari, la gent ja no està per històries. Clar, imagina’t, divendres, dissabte, diumenge, 

després de tot, dilluns qui venia? Perquè era de gala. Em va saber greu que es perdés.  

De tots els artistes que han passat per aquí, qui t’ha impactat més? 

La que més il·lusió em va fer va ser la Mª Dolors Pradera que va venir 4 o 5 anys, i cada vegada 

que venia, em buscava, dos petons, “donde está mi niño?”. La singla també, els altres també fa 

gràcia però només els veia de nen, llavors només portava als artistes aigua o les ampolles de ca-

va i ho deixava al camerino. També me’n recordo molt, encara que només va ser una vegada, de 

la Mari Carmen y sus muñecos, que la vaig anar a buscar amb un taxi amb els ninos.  

Com a soci què t’agradaria fer? 

A part de treballador, sempre m’he sentit soci, però ara col·laboro amb el que pugui, com fa 

unes setmanes estava amb les carrosses, continuo portant la biblioteca, que em fa il·lusió tindre-

la, i si algun dia fa falta alguna cosa, doncs “Bueno”, hi vaig, perquè el Prado és casa meva. Han 

sigut tants anys, que la meva dona em va demanar després de plegar, “t’ha donat un baixon?”... 

A vegades encara penso que he de venir.  

T’agradaria ser president del Prado? 

A veure... jeje a la llarga m’agradaria moltís-

sim, perquè, com exemple, abans, entraves 

a treballar a un hotel, començaves de 

“botones” i podies arribar a ser director. 

M’agradaria molt ser president, però crec que 

no estic a l’altura. Entrar en una junta direc-

tiva sí, però president no. 

Què els hi vols dir als socis i sòcies? 

Tinc un bon record dels que són i els que no 

són, amb molts han sigut tants anys que han 

sigut amics, companys. Quan vaig començar 

jo era treballador i ells socis, però després de 

tants anys, va arribar un moment que ja era 

més confiança. Us veia a la Carme (Artigas), 

a l’Isaac (Bielsa) de petits que venien al Pra-

do, l’Aurora (Carbonell) que venia a fer ba-

llet, els he vist créixer, sé de les seves vides, 

ha sigut com una família que has vist com la 

canalla s’ha fet gran.  



 

 

ARTUR CARBONELL I EL TEATRE D’AVANTGUARDA AL 

CASINO PRADO 

Un Casino Prado que va ser un dels espais on el petit Artur va créixer i gaudir, tal com mostren 

algunes de les cròniques publicades a la premsa local d’aquells anys de principis de segle XX, on el 

nom del nen Carbonell se cita com a un dels participants en les festes de disfresses que s’or-

ganitzaven durant els dies de Carnaval.  

Però Carbonell, jove interessat per conèixer tot el que passava culturalment al seu voltant, durant 

el mes d’octubre de 1929, acompanyat pel pintor Joaquim Sunyer, va marxar de viatge “d’estudis” 

a París per seguir la seva formació. A la capital francesa,  va tenir la possibilitat de conèixer i 

d’amarar-se de l’art més avantguardista, així com  assitir a la representació d’obres de teatre, rep-

resentacions que van fer que, a la tornada de París Carbonell s’iniciés en la que seria la seva altra 

passió, a part de la pintura, el teatre. 

 

Sitges sempre ha destacat pel seu caràcter innovador, i ja a finals del segle XIX, el corrent artístic 

que dominava a Europa, el Simbolisme, va entrar a Espanya via el Casino Prado de Sitges amb la 

presentació de La Intrusa de Maeterlinck l’any 1893. 

Un fet similar succeí l’any 1930 quan Artur Carbonell portà a l’escenari del teatre del Casino Prado 

Orfeu, de l’escriptor francès Jean Cocteau (1889-1963), personatge “conegut” de tots aquells que 

llegien revistes i publicacions culturals com L’Amic de les Arts i El Mirador. 

 

La traducció del text va ser feta per Maria Carratalà i de la direcció i escenografia se’n va en-

carregar el mateix Carbonell, que també donava vida a un personatge secundari de l’obra, i va re-

alitzar l’escenografia seguint les orientacions de l’artista francès Víctor Hugo, al qual Cocteau havia 

encarregat els decorats per l’estrena d’Orfeu  a París l’any 1926 en el Théâtre des Arts  per la 

companyia Bitoëff . 

 

L’obra va produir,  com ja havia passat a París amb motiu de la seva estrena, crítiques i parers ex-

pressats violentament. Una setmana després de la representació de l’obra a Sitges  van aparèixer 

les primeres reaccions en la premsa local. Un exemple clar de les dues vessants de la crítica que 

va rebre Orfeu el podem trobar a La Punta del 7 de setembre de 1930 .  

By Beli Artigas | @criticart 

El dia 1 d’abril de 1973, a la mateixa casa del carrer Illa de Cuba 

número 22, ara 34-36, de Sitges on havia nascut un 31 de gener de 

1906, moria, a seixanta-set anys, el pintor, dibuixant, director de tea-

tre, escenògraf Artur Carbonell i Carbonell.  

 

Fill dels “americanos” Sebastiana Carbonell i Termes i de Pere Carbonell 

i Mestre, aquest alcalde de Sitges entre 1910 i 1915 i president del Ca-

sino Prado Suburense des de l’any 1917, etapa durant la qual l’entitat 

va viure grans reformes, especialment pel que fa a l’edifici del Saló Tea-

tre, obres dirigides per Miquel Utrillo i encarregades a l’arquitecte Josep 

Maria Martino, a l’escultor Pere Jou i al pintor Agustí Ferrer Pino, equip 

que seria l’artifexs de l’espectacular imatge que llueix avui dia. 



 

 

En un primer article, “Tallant Abusos”, un col·laborador donà una visió negativa sobre l’obra rep-

resentada qualificant-la de fastigosa, poca-soltada, imbecil·litat, etc. Tot i això, no es va oblidar 

de destacar i lloar la feina dels actors que protagonitzaven l’obra, especialment Josep Mirabent i 

Magrans en el paper protagonista d’Orfeu, i la del director i escenògraf, Artur Carbonell. En 

aquest article es deia que era vergonyós que Sitges fos elogiat com a primer poble europeu on 

es presentava una obra avantguardista. 

 

En la mateixa data i publicació, trobem un punt de vista completament diferent del que hem 

apuntat. Ens referim a la crítica del que creiem que pot ser una persona entesa en teatre, o si 

més no, amb una visió més oberta pel que es refereix a l’art. L’autor qualificava de repre-

sentació excel·lent, de gran presentació escènica, i de direcció perfecta de Carbonell. També 

ressaltava el fet que hi havia molta gent que no entenia el moviment d’avantguarda i que les 

crítiques negatives i els xiulets que es van sentir en el teatre Prado després de la representació 

de l’obra, ja eren d’esperar. Recordava que a París va succeir un fet similar i destacava que ha-

ver representat per primera vegada a l’Estat aquesta obra i haver-ho fet a Sitges, donava un 

gran renom al poble. Aquests primers anys van ser molt fructífers, decantant-se pel muntatge 

d’obres que destacaven per la seva gran modernitat, variades i de diferents dramaturgs es-

trangers que estaven de moda en el context cultural europeu del moment. Però va arribar la 

guerra civil i amb ella es va trencar aquest moviment cultural, marxant Carbonell al front. 

 

Acabada la guerra, i de retorn a Sitges, Carbonell va seguir treballant en el teatre i exercint la 

pintura. Entre els nous projectes destacaven  els espectacles musicals en els quals participaven 

de manera amateur molta gent de Sitges. La primera representació va tenir lloc al Casino Prado 

durant el mes de setembre de 1941, sota el títol d’ Espectáculo 1900-1914. L’últim, l’any 1961, 

Festival 1961 a l’Institut del Teatre d’on ell n’era director. Podríem dir que aquests muntatges 

van ser l’origen de l’actual i exitós Carrussel que any rere any té lloc al Prado. 

EN ELS 50 ANYS DE LA SEVA MORT 

Espectacle “La vidua alegre” 1943. Arxiu històric municipal de Sitges. Fons Artur Carbonell  

L’any 1971 la Diputació de Barcelona 

van concedir-li la Medalla al Mèrit de 

l’Institut del Teatre, l’Ajuntament de 

Sitges li va atorgar la Medalla d’Argent 

al Mèrit Cultural i va ser nomenat soci 

honorífic del Casino Prado. Dos anys 

més tard, el dia 1 d’abril de 1973, 

Carbonell moria deixant un gran buit 

en el món cultural català i un gran 

llegat a la història del Casino Prado 

Suburense. 



 

 

El Doctor Furest, fundador del Vichy Catalan 

En aquells moments el jove Modest Furest, fundador de Vichy Catalan, ja 

havia aconseguit que les aigües que brotaven al Puig de les Ànimes de 

Caldes de Malavella, fossin declarades d’utilitat pública per reial ordre. 

Furest havia nascut l’any 1852 a Sant Pol de Mar en el si d’una família 

benestant, fet que li va permetre poder estudiar Medicina a la Universitat 

de Barcelona i posteriorment ampliar coneixements mèdics sobre homeo-

patia a Madrid.  

 

El coixí econòmic familiar va ser clau per fer decidir Furest a aventurar-se 

en l’empresa d’explotació de l’aigua Vichy Catalan i en la construcció d’un 

balneari en el lloc on descobrí el 1880 una aigua que curava. S’explica 

que en Modest va observar uns pagesos que abeuraven el seu bestiar en 

les basses que es formaven amb l’aigua que s’escorria d’una deu; els va 

preguntar per què feien veure aquella aigua als seus animals, i li van res-

pondre que aquelles aigües ho curaven tot, tant els animals com les per-

sones. A partir d’aquí, Furest, preveient l’explotació terapèutica d’aquella 

deu, va encarregar un examen químic-bromatològic a la Universitat de 

Barcelona.  

SABIES QUE... 

@vichycatalan 

Els indians o americanos 

Els indians o americanos eren emigrants que es dirigien a Amèrica en cerca 

d’una ocupació i d’una millora de la seva condició social i econòmica. El fet 

d’anar a Amèrica va ser propiciat pel decret promulgat pel monarca Carles 

III, el 12 d’octubre de 1778 amb què es facilitava el lliure comerç amb el 

Nou Continent.  

La fil·loxera del 1879, insecte molt petit que ataca les arrels dels ceps, va 

provocar la pèrdua de la vinya de molts habitants de municipis costaners 

com ara Sitges. Per aquest motiu, una nova onada d’emigrants va marxar 

cap a Amèrica com a via de prosperitat davant la pèrdua de la producció 

del vi. 

Els joves sitgetans que van emigrar es caracteritzaven per ser solters que 

deixaven l’ofici après del seu pare per dedicar-se al comerç. La convivència 

fora de casa feia que es donés una relació d’amistat molt intensa i forta en-

tre els mateixos compatriotes. Algun d’ells amb la protecció del seu patró, 

aconseguien estalviar i instal·laven un petit negoci. Un cop havien fet els 

diners, decidien si es volien casar amb una noia americana o bé esperar i 

tornar a Sitges. 

L’any 1898 va significar per a Espanya la pèrdua de les darreres colònies 

d’Amèrica i el retorn de molts d’aquells emigrants que havien posat les se-

ves esperances en aquelles terres. Els americanos que van tornar a Sitges 

amb la seva fortuna, buscaren invertir en nous negocis i col·laboraren amb 

la població organitzant centres benèfics i participant en la vida social. 



 

 

SABIES QUE... 

diferents fases i no es va acabar del tot fins a principis del segle XX. Mentrestant el fundador del 

Vichy Catalan va poder embotellar l’aigua per ser venuda com a producte farmacèutic. 

 

L’entrada dels indians sitgetans Vichy Catalan 

Les dificultats econòmiques per a finalitzar les obres del balneari van fer decidir Furest a acceptar 

l’entrada en l’empresa de diversos socis capitalistes, amb els quals van constituir el 1900 la Socie-

dad Anónima Vichy Catalan. Aquests socis van ser Bonaventura Blay i Milà, Josep Ferrer Torralbas i 

Josep Vias Camps. 

 

Bonaventura Blay i Milà, va néixer a Sitges l ’any 1960 i  va marxar a Amèrica per entrar a tre-

ballar a la casa comercial i de banca anomenada C. Brauet i Cia.de Guantánamo, que va presidir el 

1892. Allà va fundar el Centro Benéfico i la Casaquinta i va tornar a Catalunya al final del segle 

XIX. Del 1901 al 1910 va ser president de la Sociedad Anónima Vichy Catalan. L’any 1890 va su-

fragar les reixes de l’entrada principal de la Casa de la Vila de Sitges. Va encarregar la construcció 

de casa seva, ubicada al carrer de l’illa de Cuba de Sitges, al mateix arquitecte que va construir el 

balneari, Gaietà Buïgas, constructor també del Monument a Colon de Barcelona. 

Josep Ferrer i Torralbas, nascut a Sitges l ’any 1848, s’establí a Santiago de Cuba juntament 

amb el seu germà. Va ser propietari d’unes mines de manganès i vocal de la junta directiva del fe-

rrocarril de Sabanilla i Moroto. Va participar en l’Exposició Universal de Barcelona de 1888 com a 

representant de la Cuban Manganese. L’any 1898 va tornar a Sitges i uns anys més tard va dema-

nar a Buïgas, la construcció de Villa Anita en honor a la seva dona. Aquesta villa, ubicada al carrer 

Santiago Rusiñol de Sitges es va convertir en la seu de la junta directiva de la societat El Retiro. 

Josep Vias i Camps, nascut a Sitges, de la mateixa manera que la resta dels americanos 

va realizar la seva activitat comercial a l’illa de Cuba. Es va casar amb la sitgetana Concepció Tasis 

Jaca i va formar part de la Sociedad Anónima Vichy Catalan fins l’any 1901. 

El tres sitgetans van ajudar econòmicament al Doctor Furest a realitzar el seu projecte vital: fer 

arribar a tothom aquelles aigües amb propietats terapeùtiques i digestives. Per aquest motiu, 

aquests tres personatges sempre ocuparan un lloc privilegiat a la història de Vichy Catalan. 

Els resultats van constatar que eren unes 

aigües hipertermals, amb una temperatura de 

surgència d’entre 58 i 60°C, alcalinocarbonata-

des, apropiades per a les inflamacions cròni-

ques i per a les seves aplicacions en alteracions 

de l’aparell digestiu i remarcava la seva ido-

neïtat per a l’embotellament. 

Davant dels resultats positius d’aquests estudis, 

Furest va decidir adquirir la propietat del lloc de 

les deus per construir-hi un balneari. La cons-

trucció del mateix es va desenvolupar en  



 

 


